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СТО МІЛЬЁНАЎ
АХВЯРАЎ КАМУНІЗМУ
СЯРОД ІХ — БЕЛАРУСЫ

СТАР. 2, 4 СТАР.5

НЯВЫВУЧАНЫ ПАРАГРАФ
УЛАДЫ РБ У ЦЭЙТНОЦЕ

ЯК АДЗНАЧАЦЬ КУПАЛЛЕ?
КАЛІ СОНЦА ГРАЕ

“Дагэтуль у сталіцы нашай
краіны не было помнікаў ах
вярам імперскага камунізму
–  ідэалогіі,  якая,  паводле
ацэнкі,  забрала  жыцці  100
мільёнаў бязвінных мужчын,
жанчын і дзяцей”, — заявіў
прэзідэнт  ЗША.  “Агульная
колькасць забітых у  імя ка
мунізму ашаламляе. Яна на
столькі агромністая, што дак
ладны  падлік  немагчымы.
Паводле  ацэнак,  камунізм
забраў жыцці мільёнаў люд
зей у Кітаі і Савецкім Саюзе,
а таксама ў Паўночнай Карэі,
Камбоджы, Афрыцы, Афгані
стане, В’етнаме, Усходняй Еў
ропе і  іншых частках плане
ты”, — сказаў Джордж Буш
малодшы.

Расійскае агенцтва “РИА
новости” прыводзіць таксама
словы прэзідэнта пра “бязві
нных украінцаў, загіблых у
гады  сталінскага  “вялікага
голаду”,  расейцаў,  забітых
падчас сталінскіх рэпрэсіяў,

літоўцаў, латышоў і эстонцаў,
пагружаных  у  павозкі  для
быдла і дэпартаваных у Арк
тыку, у лагеры смерці савец
кага камунізму”. Буш згадаў
таксама грамадзянаў Кітая,
загіблых падчас “культурнай
рэвалюцыі”, грамадзянаў Ка
мобджы, знішчаных рэжымам
Пол  Пота,  грамадзянаў  Ус
ходняй Германіі, забітых пры
спробе перабрацца праз Бер
лінскую сцяну, “палякаў, забі
тых у масавым парадку ў Ка
тынскім лесе”, ахвяраў каму
ністычных рэжымаў у Эфіёпіі,
Нікарагуа і на Кубе.

“Мы не можам дазволіць
зверствам  Леніна,  Сталіна,
Мао і Кастра згубіцца на ста
ронках  гісторыі”,  —  падк
рэсліў прэзідэнт ЗША.

Буш нагадаў таксама пра
лёс  шведскага  дыпламата
Раўля Валенберга, які «ўрата
ваў  ад  нацыстаў  сто  тысяч

12 чэрвеня ў Вашынгтоне адбылося адкрыццё
помніка ахвярам камунізму. На цырымоніі выступіў
прэзідэнт ЗША Джордж Буш. Сярод іншых, прысут-
нічалі прадстаўнікі Рады БНР, у тым ліку, старшы-
ня Рады Івонка Сурвіла.

Курапаты. Тут перад вайной сталінскімі катамі былі расстра-
ляныя дзясяткі тысяч нашых суайчыннікаў. Фота з архіву.працяг на стар.3
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ЯК ПРАВІЛЬНА АДЗНАЧАЦЬ КУПАЛЛЕ?

Працяг тэмы на стар. 4

АЛЕСЬ ПУШКІН, МАСТАК:

“ТРЭБА БЫЦЬ ЦВЯРОЗЫМ
І НЕАГРЭСІЎНЫМ”
Сам я, уважаючы на традыцыі нашай мясцовасці, святкую яго
ў ноч з 6га на 7га ліпеня. Паколькі ў нас спрадвеку гэта
было, дык і не трэба гэтага рушыць. Я з дзяцінства памятаю,
як вогнішча было, як бульбу пяклі, як гукалі і танчылі. Купал
ле трэба адзначаць цвярозым, неагрэсіўным. Чакаць кахання.
Мэта Купальскага свята – каб было больш дзяцей. Каб нашы
абшары поўніліся дзецьмі. І спрадвеку ў гэтую ноч дазваляла
ся мужчыну і жанчыне вольнае каханне. Мне прыемна, што ў
мінулае Купалле мы выбралі самых прыгожых хлопца і дзяў
чыну. І яны сёлета ажаніліся і ў кастрычніку чакаюць дзіця.
Яны правільна адзначылі Купалле... Ужываць можна малоч
ную ежу, праснакі і сыр. Неад’емныя рэчы – ачышчэнне агнём,
вадою і ранішняй расою. Падругое, пусканне вянкоў і гадан
не на гэтых вянках. Трэцяе – гэта крупнік, купальскі напой.
Мужчына не можа адмовіць жанчыне, якой ён спадабаўся. Гэ
таксама і жанчына не можа адмовіць мужчыну, якому яна
спадабалася. На тое ёсць час для заляцанняў. Гэта карагоды,
гэта гушканні на арэлях. За гэты час мужчына і жанчына па
вінны паразумецца. А пасля Купальскай ночы трэба  ісці ў
царкву і каяцца.

ВОЛЬГА ЦЯРЭШЧАНКА,
АЎТАРКА І ВЫКАНАЎЦА ПЕСЕНЬ:

“ТРЭБА АДЗНАЧАЦЬ СЯМ’ЁЙ”
Купалле трэба адзначаць сям’ёй. Галоўны сэнс, каб дзеці ба
чылі, што гэта за свята, што гэта за абрад. А паколькі ў мяне
старэйшая дачка, то трэба, каб моладзь недзе гэта працягва
ла самастойна, з добрымі традыцыямі. Каб у гэтай кампаніі,
дзе будзе моладзь збірацца, быў нехта старэйшы, аўтарытэт
ны для моладзі. Каб паказаў, расказаў. Таму што на сённяшнім
этапе Беларусі ёсць тэндэнцыя, што моладзь проста бярэ
пляшкі і п’е. Канечне, Купальскае купанне патрэбна. Але яно
не павінна замяняць рэлігію.

КАСТУСЬ, ПРАДПРЫМАЛЬНІК:

“ПАГАНЦЫ ПАВІННЫ ІСЦІ Ў ЛЯСЫ,
А ХРЫСЦІЯНЕ Ў ЦЭРКВЫ”
Ну, зразумела як. Паганцы павінны ісці ў лясы і шукаць там
папарацькветку, скокаць праз вогнішча, а пасля займацца
любошчамі кожны з кожным. А беларусыхрысціяне павінны
ісці да касцёла і царквы, каб маліцца за сваіх супляменнікаў.
Каб Бог уразуміў гэтых няшчасных і не надта моцна караў.

ГЕНАДЗЬ САГАНОВІЧ, ГІСТОРЫК:

“ГЭТА НЕЙКАЯ СВЯТАЯ ЧАСІНА”
Калі я яго адзначаў у дзяцінстве, гэта рабілася па нейкіх
даўніх, не скажу старажытных, рытуалах. Мы ішлі на бліжэй
шую ваду, колы перад сабой кацілі. Хоць за пяць кіламетраў.
Вялізнае вогнішча распальвалі. Усю ноч купаліся. Не перада
лося нам ад старых, як трэба рабіць. Проста ведалі, што ста
рыя рабілі  і спрабавалі... Пускалі вянкі, шукалі светлякоў,  і
скокі праз агонь былі. Не было карагодаў з вяночкамі. Потым,
як мы ў Мінск прыехалі, тут было больш этнаграфіі, але, усё
роўна, у моладзі гэта было жывым і натуральным. Хацелася
ехаць у гэты дзень як мага далей ад гарадоў і адзначаць Ку
палле. А цяпер я ўжо не ў тым узросце. І адно, што мне на Ку
палле хочацца, гэта адчуць гэтую незвычайную пару году, гэ
тае сонцастаянне, пабыць дзенебудзь у лесе аднаму. Гэта як

нейкая святая часіна. Але ніякіх ужо ня хочацца кампаній,
рытуалаў. Таго адзначэння, якое было натуральным у 2025
гадоў, цяпер ужо не хочацца.

ВІКТАР ШАЛКЕВІЧ, АКТОР, БАРД:

“ГЭТА СПРОБА ЎЦЯЧЫ
АД ЦЫВІЛІЗАЦЫІ”
Галоўнае ў Купаллі, як пішуць класікі, гэта шэсце з паходнямі,
купальскае вогнішча… Гэта спроба ўцячы ад цывілізацыі –
спроба, якая не заўсёды сканчаецца ўдала. Гэта тое самае, як
хадзіць на мітынгі ў абарону беларускай мовы, а потым вяр
тацца і гаварыць парасейску. Гэта спроба адчуць сябе крыш
ку іншым. Але гэта не заўсёды ўдаецца.

ВЕРАНІКА, НАСТАЎНІЦА:

“ДАЛЕЙ АД ГЭТЫХ
ПОШЛЫХ АФІЦЫЙНЫХ П’ЯНАК”
Купалле даўно ў нас забіваецца афіцыёзам. Маю на ўвазе ма
савыя гулянні. Усе гэтыя агульнагарадскія, ці нават усебела
рускія “купаллі”. А трэба ехаць кампаніяй аднадумцаў на
якоенебудзь капішча ці выспу. Падалей ад гэтых пошлых аф
іцыйных п’янак.

ТАЦЯНА ВАЛОДЗІНА, ЭТНАКУЛЬТУРОЛАГ:

“ГЭТА СПРОБА ДАЛУЧЫЦЦА
ДА ЭНЕРГЕТЫКІ СОНЦА”
Купалле – гэта спроба далучыцца да энергетыкі сонца, якое
знаходзіцца ў самым піку. І, мо, зза вось гэтага росквіту пры
роды, трошачку ад яго падсілкавацца. Можа, адшукаць сваю
папарацькветку. Папарацькветка – гэта не зусім тое, пра
што мы прывыклі чытаць у кніжках. Гэта нешта таямнічае і
нават небяспечнае. У залежнасці ад таго, як ім скарыстаешся,
цябе чакае тое ці іншае ў жыцці. Для гараджаніна гэта маг
чымасць адчуць сваю еднасць з прыродай. Банальна гучыць.
Але ўсё ж такі, уліцца ў нейкую сусветную гармонію. Далу
чыцца да буйства, у тым ліку і любоўнага.

ТОДАР КАШКУРЭВІЧ, МАСТАК, ЭТНОГРАФ:

“ТРЭБА РЫХТАВАЦЦА
І ЖЫЦЬ СВЯТАМ”
Яго трэба адзначаць менавіта на летняе сонцастаянне. Самы
доўгі дзень, самая кароткая ноч. Гэта самае істотнае. Сут
насць яго – гэта апагей сонца і апагей светлага часу. Але, з
іншага боку, гэта ўжо той пік, пасля якога сонца пачынае
скачвацца. Дарэчы, тое, што каталі кола з гары, сімвалізава
ла сонца на сыходзе. Мы Купалле адзначаем кампаніяй у пэў
ным месцы, ездзім на поўнач Беларусі кожны год і ладзім гэ
тае свята. А як адзначаць... Ёсць розныя варыянты. Калі паспа
літаму чалавеку сказаць мінімальны сцэнар, ён вядомы. А ча
лавеку трошкі больш прасунутаму трэба, як да кожнага свя
та, рыхтавацца і жыць з гэтым. Вельмі важна спяваць абрада
выя песні. Свет арганічна існуе тады, калі людзі рытуальна
падтрымліваюць касмічны лад. Гэта не тое, што мы, гэткія
вампіры, хочам падсыціць свае батарэйкі. Трэба, наадварот,
перажываць сваёй душой, целам,  і дапамагаць свету быць
гарманічным. А гэта залежыць ад рэгулярнасці рытуалаў і аб
радаў.
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Закачэнне. Пачатак
на стар. 1

габрэяў, але быў арыштава
ны па загадзе Сталіна і кіну
ты ў Маскве ў турму на Лу
бянцы, дзе знік без следу”.

Кіраўнік Белага Дому па
раўнаў тэрарызм з камуніз
мам. «Гэтаксама, як камуні
сты, тэрарысты і радыкалы,
якія напалі на нашу краіну,
ёсць паслядоўнікамі смерця
носнай  ідэалогіі,  якая  не
навідзіць свабоду, расціскае
ўсіх нязгодных, мае экспанс
іянісцкія амбіцыі і пераследуе
таталітарныя мэты”.

Буш назваў дзень адкрыц
ця помніка «гістарычным”. Ён
вітаў тых, хто прыбыў на цы

Прэзідэнт ЗША Джордж Буш
выступае на цырымоніі адк-
рыцця Помніка ахвярам камун-
ізму. Вашынгтон, 12 чэрвеня
2007 году. Фота АР.

Як стала вядома з кампе
тэнтных крыніц, узбуджаная
крымінальная  справа  суп
раць былой дырэктаркі Ганд
лёвага дому “Зорны” Святла
ны Турбар. Гандлёвы дом на
лежыць Кіраўніцтву справаў
прэзідэнта. Як вядома, былая
кіраўніца  гэтага  ведамства
Галіна Жураўкова была асуд
жаная па абвінавачанні ў ма
хінацыях, але вызваленая ад
турмы.

Эксдырэктарку “Зорнага”
Турбар падазраюць у неза
конным  атрыманні  шасці
буйных  крэдытаў.  Як  піша
сайт “Беларускі партызан”, да
нядаўняга часу Турбар і Жу
раўкова былі сяброўкамі. Не
калі яны разам працавалі ў
канцэрне  “Белмастакпро
мыслы”.

Паводле
www.belaruspartisan.org

СКАНДАЛ У КІРАЎНІЦТВЕ
СПРАВАЎ ПРЭЗІДЭНТА

Правадыр камунізму. Гісторыка-культурны комплекс «Лінія
Сталіна» пад Заслаўем. Наш час. Фота з архіву рэдакцыі

СТО МІЛЬЁНАЎ
АХВЯРАЎ КАМУНІЗМУ
СЯРОД ІХ — БЕЛАРУСЫ

Грамадзянка Беларусі раз
білася, выскачыўшы з балко
на на восьмым паверсе жы
лога дому на тэрыторыі ган
длёвага прадстаўніцтва Расіі
ў сталіцы Японіі Токіё. Жан
чыну адвезлі на машыне хут
кай  дапамогі  ў  найбліжэй
шую  лякарню,  дзе  лекары
канстатавалі смерць.

Жанчыну звалі Ала Банда
рэнка.

Яна  каля  дзесяці  гадоў
жыла ў Японіі разам з мужам,

які займаўся навуковымі дас
ледаваннямі, працуючы па
водле кантракту. Муж і жон
ка арандавалі адну з кватэр
у комплексе расійскага ганд
лёвага прадстаўніцтва.

Крыніцы  ў  гандлёвым
прадстаўніцтве зазначаюць,
што выпасці з вакна ці балко
на гэтага будынку немагчы
ма. Таму разглядаецца версія
самагубства. Паліцыя вядзе
расследаванне.

Паводле gazeta.ru

СМЕРЦЬ БЕЛАРУСКІ Ў ЯПОНІІ

рымонію — дэпутатаў парла
ментаў  Венгрыі  і  Чэхіі,  за
межных  паслоў,  а  таксама
асобаў, якія пацярпелі ад “ка
муністычных рэпрэсіяў”.

Як паведамляе беларуская
служба  Радыё  Свабода,
помнік узведзены дзякуючы
намаганням  адмысловага
Фонду  ( Victims  of
Communism  Memorial
Foundation),  ганаровым
старшынём якога ёсць былы
прэзідэнт ЗША Джордж Буш
старэйшы.  Унёсак  у  Фонд
зрабілі і амерыканскія бела
русы.

Паводле СМІ
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ЯК МЫ АДРАДЗІЛІ КУПАЛЛЕ
ДОСВЕД ТАЛАКОЎЦА

РЭДАКЦЫЯ “СВАБОДЫ” ІМКНЕЦЦА ЗРАБІЦЬ ГАЗЕТУ ПАТРЭБНАЙ ВАМ.

МЫ ПІШАМ БЕЗ ЦЭНЗУРЫ І ГАТОВЫЯ ГАВАРЫЦЬ ПРА САМАЕ ВАЖНАЕ І НАБАЛЕЛАЕ, ШТО ХВАЛЮЕ І ЦІКАВІЦЬ ВАС.

З ТАКОЙ ПАЗІЦЫЯЙ АДЗІНАЕ, ЧАГО МЫ НЕ МАЕМ І НЕ МОЖАМ МЕЦЬ У СЁННЯШНЯЙ БЕЛАРУСІ – АФІЦЫЙНАЙ РЭГІСТРАЦЫІ І
МАГЧЫМАСЦІ АДКРЫТА РАСПАЎСЮДЖВАЦЦА ПА ЎСЁЙ КРАІНЕ. АДНАК ГЭТА НЕ ПАВІННА ПАЗБАЎЛЯЦЬ ВАС І НАС ГАЛОЎНАГА:
ВАС – ПРАЎДЗІВАЙ І ПОЎНАЙ ІНФАРМАЦЫІ, НАС – ЗВАРОТНАЙ СУВЯЗІ З ВАМІ.

МЫ З НЕЦЯРПЛІВАСЦЮ БУДЗЕМ ЧАКАЦЬ ВАШЫХ ПЫТАННЯЎ, ПАЖАДАННЯЎ І ЗАЎВАГ У ЛІСТАХ НА НАШ ЭЛЕКТРОННЫ АДРАС
(EDIT@VILNIA.COM) АЛЬБО Ў SMS-ПАВЕДАМЛЕННЯХ (НЕ ЗВАНКАХ!) НА НУМАР +37068742185.

ВЫ САМІ МОЖАЦЕ ФАРМАВАЦЬ ЗМЕСТ “СВАБОДЫ”, ЗАМАЎЛЯЦЬ ТЭМЫ ПУБЛІКАЦЫЙ, ПРАПАНОЎВАЦЬ СВАЮ ІНФАРМАЦЫЮ І
СВАЁ МЕРКАВАННЕ ПРА ЎСЁ, ШТО ЛІЧЫЦЕ ВАЖНЫМ І ЗНАЧНЫМ ДЛЯ НАШАГА ГРАМАДСТВА.

БУДЗЕМ РАБІЦЬ НАШУ “СВАБОДУ” ЎСЕ РАЗАМ!

Купалле – гэта добра… От,
помню, калісь збярэмся, паед
зем дзе на прыроду, запалім
вогнішча  і пяём, пяём праз
усю ноч…

А калі сур’ёзна, дык сёння
я трохі скептычна паглядаю
на спробы “адрадзіць” Купал
ле. Мой песімізм выкліканы
практычным досведам. Спа
чатку на нашых святах збіра
лася чалавек 50100 талакоў
цаў. Усе адзін аднаго ведалі,
усе ведалі песні, абрады, бо
перад гэтым праводзілі спе
цыяльныя  заняткі.  Перад
намі выступалі прафесійныя
фалькларысты,  самі  кніжкі
пачытвалі. Гэта паўтаралася з
году ў год, так што былі трохі

адукаваныя. У маім архіве за
сталася тэчка колішніх сцэ
нароў. У выніку ніхто ніколі
не  напіўся,  не  зблудзіў,  не
ўтапіўся. Было вясёла і адна
часова надзейна, спакойна.
Потым  падумалі  –  калі  нам
так добра, дык і іншым будзе.
Сталі запрашаць, агітаваць.
Пачалі прыходзіць, тысячы... І
свята разбурылася. А ў Літве
зрабілі  Купалле  выходным
днём і цяпер на першым мес
цы камерцыя – піва ды шаш
лыкі.

Мая парада будзе такая.
Арганізуйце на нейкай сцэне
купальскі  канцэрт  для  шы
рэйшай  публікі.  Запрасіце
фальклорны калектыў, най

лепш аўтэнтычных бабуляў.
Можна  прачытаць  вершы
пра Купалле, можна артыс
тычна  прачытаць  апісанні
колішніх  абрадаў.  Можна
прыдумаць для публікі ўсяля
кія конкурсы, латарэі, іншыя
забавы. А ўжо потым збярыце
надзейных сяброў і пайдзеце
з імі ў вандроўку. Знайдзеце
прыгожае месца. На мой густ,
возера побач можа і не быць,
пакупаццапакачацца і ў расе
можна. Лепей, каб было такое
месца, адкуль можна было б
назіраць узыход сонца. З  ім
на  Купалле  нешта  робіцца.
Яно  “грае”.  Пасядзіце  каля
вогнішча,  паспявайце,  як
умееце, зварыце купалішу –

віна зелянога...  І будзе вам
сапраўднае свята.

Па  сакрэце  раскажу  рэ
цэпт віна зелянога. У кацёл
набярыце  крынічнай  вады.
Калі закіпіць, здыміце з агню.
Усыпце сушаных зёлак – свя
таянніку ці любых іншых, якія
любіце. Калі настаіцца, выла
віце зелле, пакладзіце мёду і
пастаўце, хай ізноў закіпіць.
Тады ўліце ў кіпень конаўку
чыстага спірытусу. Асцярож
на.  Спірт  загарыцца  і  сак
ральны  агонь  пасвенціць
ваш напой. Здыміце кацёл з
агню  і  дабаўце  яшчэ  трохі
вогненнай  вады.  І,  пакуль
цёплы, піце на здароўе.

Сяржук Вітушка

Купальскае вогнішча. Вёска
Мосар, Глыбоцкі раён. Фота з
архіву.
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ЯК УЛАДЫ РБ САМІ СЯБЕ АБДУРЫЛІ
НЯВЫВУЧАНЫ ПАРАГРАФ

30 траўня ў Жэневе пачала
работу Міжнародная канфе
рэнцыя  працы.  Больш  як
3000 прадстаўнікоў урадаў,
наёмных работнікаў і праца
даўцаў  з  180  краінаў  свету
ўдзельнічаюць у гэтай кан
ферэнцыі Міжнароднай ар
ганізацыі працы (МАП). Да 15
чэрвеня  дэлегаты  павінны
абмеркаваць пытанні, звяза
ныя з забеспячэннем годных
умоваў  працы,  праблемы
прымусовай працы, дзіцячай
працы ў сельскай гаспадар
цы,  забеспячэння  роўных
правоў на рабоце і ўстойлі
вага  развіцця  прадпрыем
стваў.  Чарговым  разам  на
канферэнцыі  адной  з  най
больш уплывовых міжнарод
ных арганізацыяў абмярко
ўваецца і пытанне Беларусі.
Размова ідзе пра парушэнне
правоў прафсаюзаў.

Сутнасць пытання ў тым,
што яшчэ ў 2000м годзе не
калькі беларускіх прафсаюз
ных арганізацыяў паскардзі
ліся МАП на парушэнне сваіх
правоў  з  боку  ўладаў  РБ.
Прыводзіліся факты ціску на
сяброў незалежных прафсаю
заў,  умяшання  дзяржавы  ў
выбары прафсаюзных лідэ
раў, згадваліся шматразовыя
спробы ўмешвацца ў справы
прафсаюзаў.

У  2003  годзе  ў  Беларусі
працавала Камісія расследа
ванняў МАП. Пазнаёміўшыся
са станам, у якім апынуліся
незалежныя прафсаюзы, Кам
ісія палічыла гэты стан незда
вальняючым і не адпаведным
шэрагу канвенцыяў МАП. У
тым ліку, і тых, што падпісала
Беларусь. У выніку ўраду Бе
ларусі былі дадзеныя рэка
мендацыі  –  як  палепшыць
сітуацыю. Выканання гэтых
рэкамендацыяў  міжнарод
ная супольнасць чакае ўжо
некалькі гадоў. Аднак кіраўн
іцтва  РБ  не  спяшаецца  вы
конваць узятыя на сябе заба
вязанні, а дае толькі пустыя
абяцанні.

Хоць  варта  заўважыць,
што  ў  патрабаваннях  МАП
няма нічога надзвычайнага
ці невыканальнага. Арганіза
цыя ўсяго толькі настойліва

просіць  даць  незалежным
прафсаюзам у Беларусі тыя ж
правы, якія мае прыўладная
Федэрацыя прафсаюзаў бела
руская (ФПБ). Як адзначаюць
эксперты, на выкананне рэ
камендацыяў МАП спатрэбі
лася б усяго некалькі дзён.

Але ўлада не збіралася ад
ступаць  ні  на  крок.  Тады  ў
сітуацыю ўмяшаўся Еўрасаюз,
які прыгразіў ураду Беларусі
пазбаўленнем  гандлёвых
прэферэнцыяў  –  то  бок,
ільготаў у гандлі беларускіх
кампаніяў і прадпрыемстваў
з краінамі ЕС.

Дарэчы, дзяржаўная пра
паганда робіць выгляд, быц
цам у выніку скаргі прафсаю
заў  МАП  уводзіць  санкцыі
супраць нашай краіны. Але
насамрэч рашэнне аб скаса
ванні  гандлёвых  льготаў
МАП прыняць не можа – гэта
можа зрабіць толькі Еўраса
юз. З улікам меркавання гэ
тай аўтарытэтнай арганіза
цыі, зразумела.

Як  адзначыў  выканаўчы
дырэктар МАП Кары Тапіёла,
“мы ўсцешаныя тым, што Еў
расаюз прыслухоўваецца да
меркавання  Міжнароднай
арганізацыі  працы.  Але  ў
кожным з гэтых аб’яднанняў
дзейнічае  свой  механізм
прыняцця рашэнняў”.

Пасля  таго,  як  пагроза
пазбаўлення Беларусі прэфе
рэнцыяў  стала  рэальнай,
улады ў Мінску заварушылі
ся. Бо ў выпадку скасавання
прэферэнцыяў бюджэт Бела
русі будзе страчваць каля 300
мільёнаў еўра штогод. Але ж
і  выконваць  рэкамендацыі
МАП улады ўсё адно не сталі.

Замест  гэтага  яны  дару
чылі “прыдворнай” ФПБ саб
раць як мага больш подпісаў
беларускіх  працоўных  да
ўрадаў розных краінаў свету
са слёзнымі пісьмамі – пра
тое, як будуць галадаць бела
рускія  працоўныя  ў  выніку
адмены прэферэнцыяў. Так
улада  вырашыла  чарговы
раз прыкрыць уласныя хібы
ўласным народам.

Але,  як  кажуць,  з  такімі
хаўруснікамі  й  ворагаў  не
трэба. ФПБ так зацята ўзяла

ся за справу, што дакацілася
да фальшавання. Хаця – чаго
ўжо здзіўляцца пасля выба
раў у Беларусі.

Вельмі быў здзіўлены стар
шыня  Міжнароднага  аб’яд
нання  металістаў  Мікалай
Шатохін з Расіі, калі нечакана
для сябе пабачыў свой улас
ны  подпіс  пад  зваротам  да
Еўракамісіі  з  просьбай  ад
мяніць рашэнне аб пазбаў
ленні РБ прэферэнцыяў. Гэ
тым разам гаворка была пра
подпісы не шараговых пра
цоўных, а кіраўнікоў міжна
родных прафсаюзных аргані
зацыяў. ФПБ калегам з праф
саюзу металістаў нічога пра
гэта не паведаміла. Грымнуў
скандал. Чыноўнікі Федрацыі
прафсаюзаў беларускай тлу
мачаць  капіяванне  чужых
подпісаў “тэхнічнай памыл
кай”. Але ўдзельнікі Міжна
роднай арганізацыі працы,
прадстаўнікі  еўрапейскіх
урадаў дагэтуль не ачомаліся
ад шоку. Цяпер усе спробы
ФПБ давесці, што з правамі
прафсаюзаў у Беларусі ўсё ў
парадку, асуджаныя на пра
вал. Хто ж цяпер паверыць
гэтай арганізацыі?

Як заявіў Мікалай Шатохін,
“калі людзі бяруць чыжыя да
кументы і пачынаюць імі ма
ніпуляваць – гэта адаб’ецца
на іміджы ФПБ”.

Рэакцыя з боку міжнарод
ных прафсаюзных арганіза
цыяў  была  жорсткай.  Усеа
гульная канфедэрацыя праф
саюзаў  (УКП), якая аб’ядно
ўвае 31 галіновы міжнарод
ны  прафсаюз,  а  таксама
прафцэнтры краінаў СНД (ся
род якіх, дарэчы, і ФПБ) выка
зала спадязванне, што Федэ
рацыя прафсаюзаў звернец
ца да ўраду РБ з патрабаван
нем  “выканаць  у  самы  ка
роткі тэрмін і ў поўным аб’е
ме  рэкамендацыі  Камісіі
МАП”.

Лідэр Федэрацыі незалеж
ных прафсаюзаў Расіі Міхаіл
Шмакаў заявіў, што рашэнне
аб скасаванні прэферэнцыяў
“стала магчымым толькі зза
адкрытага нежадання ўраду
Беларусі выконваць Канвен
цыі МАП”.

Трэці  кангрэс  Еўрапейс
кай  федэрацыі  металістаў
(EMF), які праходзіў у Лісабо
не, прыняў заяву, дзе гаво
рыцца, што “ўся адказнасць
за тое, што адбываецца ў Бе
ларусі,  ляжыць  на  ўрадзе  і
кіраўніцтве краіны”. Кангрэс
заклікаў  ЕС  скасаваць  усе
прэферэнцыі, калі ўлады РБ
не выканаюць рэкамендацыі
МАП.

Пасля такой “дапамогі” з
боку ФПБ ураду РБ удвая ця
жэй будзе даводзіць у Жэне
ве, што чорнае – гэта белае.

Выслухаўшы  аргументы
беларускага боку на Міжна
роднай канферэнцыі працы,
прадстаўнікі наймальнікаў і
прафсаюзаў  прапанавалі
ўнесці Беларусь у так званы
спецпараграф Даклада МАП.

Такое вылучэнне ў спецпа
раграф  ёсць  сігналам  ура
дамсябрам МАП, каб яны пе
рагледзелі свае адносіны з
урадам РБ. Акрамя таго, да
рэкамедацыяў МАП прыслу
хоўваюцца ААН, Рада бяспекі,
Усясветная гандлёвая аргані
зацыя, Сусветны банк і іншыя.
Калі  рашэнне  ўнесці  Бела
русь у спецпараграф будзе
прынятае, цяжка будзе спад
зявацца на тое, што гандлё
выя прэферэнцыі ЕС у дачы
ненні Беларусі захаваюцца.

Але выглядае, што ўлады
РБ дзеля ўласных амбіцыяў
гатовы ахвяраваць дабрабы
там сваіх грамадзян.

Алег Ман

Замест пастскрыптуму
Беларусь  унесена  ў  спе

цыяльны параграф даклада
МАП. Аб гэтым БелаПАН па
ведаміла выканаўчы дырэк
тар дэпартамента міжнарод
ных  працоўных  нормаў
Міжнароднага бюро працы
Карэн Кертыс.

Гэтае рашэнне, падкрэслі
ла яна, азначае, што сітуацыя
з правамі прасфаюзаў у Бела
русі ёсць “адным з тых сур’ёз
ных выпадкаў, якому Міжна
родная  арганізацыя  працы
павінна надаваць сур’ёзную
ўвагу”.

Беларусь  ужо  пяты  раз
трапляе ў спецпараграф.
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“НЯХАЙ САБЕ КЛЯВЕШЧУЦЬ”
АЛЬБО КОМПЛЕКС СТАЛІЧНАГА ЖЫХАРА

У “Советской Белоруссии»
журналіст Андрэй Дзяменць
еўскі піша пра такую з’яву, як
“заваёва сталіцы правінцыя
ламі”.

«Мне кажется, что сельча-
не и жители небольших город-
ков, отправляющие своих под-
росших деток в столицу («вы-
учится, обоснуется в городе,
человеком станет — не то,
что мы»), сами не ведают,
что творят, на что в боль-
шинстве своем обрекают от-
прысков. Сельская молодежь,
многие ребята из райцентров
становятся заложниками из-
вечного комплекса провинциа-
лов — нелепого и необъясни-
мого с позиций здравого смыс-
ла невроза. Это паническое со-
стояние, в котором находят-
ся тысячи на вид здоровых и
физически крепких людей в раз-
ных регионах, стало причиной
вымирания целых деревень, по-
селков, массовой утечки моз-
гов из некогда процветавших и
знаменитых городов. Проще
всего объяснить миграцион-
ный бум голодухой и безрабо-
тицей, беспросветной дере-
венской рутиной, от которых
в течение десятилетий бегут
из глубинки самые энергичные
и амбициозные крестьянские
дети. Но оглянись вокруг! Уже
исчезли «колбасные» поезда из,
скажем, Борисова в Минск. Ки-
нотеатры, боулинг–центры,
казино и ночные клубы, солид-
ные вузы и прекрасные стади-
оны появились повсюду. В
иных городах «ящики» прини-
мают в десять раз больше
телеканалов, чем в центре
Минска по улице Кедышко, а
молодежь, например, в Калин-
ковичах слушает ту же музы-
ку и катается на тех же скей-
тах и скутерах, что и минс-
кие, московские, берлинские
или парижские сверстники. (…)

Каким особым столичным
стилем жизни «покорители»
отличаются от своих земля-
ков с малой родины? Они, ко-
нечно, побольше зарабатыва-
ют. Однако часто ли «новые
горожане» бывают в теат-
рах, библиотеках, на мировых
кинопремьерах? Неужели поез-
дки в метро и «хоромы» в бе-
тонных джунглях «спальных

кварталов» (а перед этим,
само собой, все проходят че-
рез скитания по студенческим
и заводским общагам, обре-
таются с семьями на съем-
ных квартирах) — единствен-
ное отличие, завоеванное в
результате штурма большо-
го города? В большинстве слу-
чаев это именно так».

Шчыра кажучы, я таксама
слаба разумею, што прыму
шае людзей з Мазыра  і На
ваградка,  Полацка  і  Пінска
мяняць свае цудоўныя гара
ды на Мінск. Але з чаго аўтар
узяў,  што  ў  нашу  сталіцу
ірвуцца самыясамыя? Я ве
даю безліч людзей, якія вы
датна сябе адчуваюць і жы
вуць  напоўненым  жыццём
на хутарах.  І няўжо кабінет
на Карла Маркса, 38 – верх
кар’еры? Праўда, вось цікава:
а пагадзіўся б журналіст «СБ»
пераехаць жыць з Мінска ў
тыя  ж  Калінкавічы?  Ці  яму
перашкаджае «нелепый не
вроз» – комплекс сталічнага
жыхара?  Калі  не  сам  жур
наліст,  дык  ягоныя  бацькі,
напэўна, выйшлі з вёскі. Але
замест беларускай мовы ка
рыстаецца  ён,  як  і  іншыя
«сталічныя жыхары», выключ
на расейскай. Таму й жыве ў
Беларусі, як у правінцыі.

Газета «Рэспубліка» паведа
міла непрыемную навіну. У
мястэчку Германавічы пач
нуць будаваць аграгарадок.
Што будзе з палацам Шыры
ных, дзе спыняўся Напалеон
Банапарт? Няўжо шклопаке
ты паставяць? А які лёс чакае
рэшткі парку? Няйначай на
крыюць бетоннай пліткай.

«До баньки дело обязатель-
но дойдет. И скоро. До природ-
ного газа, надеюсь, тоже. Быт
сельчан, безусловно, на пер-
вом плане у местных властей.
Вместе с производством. Но
и воспитание молодежи, разу-
меется, в ряду приоритетов.
Помимо привычных образова-
тельных форм, грех было бы
не воспользоваться в этом
плане историей данным шан-
сом. Традиции, уходящие свои-
ми корнями в глубокое про-
шлое, не забыты в Германови-
чах. Скажем, в филиале Шар-
ковщинского центра ремесел.

Сергей и Анна Римденки, члены
Белорусского союза мастеров
народного творчества, руко-
водят здесь кружками ткаче-
ства и гончарного дела.
Школьники с интересом по-
стигают и эти тайны своих
предков. А посмотреть на
плоды их рук едут, можно ска-
зать, отовсюду: из США, Гер-
мании, Латвии, Польши, Лит-
вы. Однажды даже объявился
правнук графа Штерна, пра-
вившего землями в соседнем
поместье Юзефово. Экскурсии
платные, и это нормально. А
сами экскурсанты заглядыва-
ют сюда, затем дальше — в
Лужки, путешествуя по марш-
руту Браслав – Миоры – Шар-
ковщина. Как-то приехала де-
легация из американского горо-
да Спрингвелли, штат Нью-
Йорк. Дети, между прочим, из
элитной школы. В Германо-
вичском филиале центра ре-
месел иностранному туристу
так понравился белорусский
самотканый рушник, что и
ста долларов не пожалел…»

Любому культурнаму бе
ларусу Германавічы вядомыя
дзякуючы рупнасці краязнаў
цы  Ады  Райчонак,  якая  на
свае сродкі стварыла ў мяс
тэчку культурны цэнтр, арга
нізуе  мастацкія  пленэры  і
вядзе даследчыцкую працу ў
сваім  краі.  Хто  толькі  з
пісьменнікаў і бардаў не выс
тупаў у яе цэнтры! Але пра
краязнаўцу  ў  артыкуле  ні
слова. Яна ж з гасцей грошы
не бярэ – ні рублямі, ні даля
рамі…

А газэта “7 дней” апубліка
вала ліст чытачкі з Мар’інай
Горкі, да якой у госці прые
хаў зяцьамерыканец з маці.
І  вось  якой  убачылася  ім
наша  “квітнеючая  і  сіняво
кая”.  Памятаеце  перадачу
“Савецкі Саюз вачыма замеж
ных гасцей”? Тады за дзяржа
ву было не так сорамна.

«В одном из магазинов им
нахамили. Фотографирова-
лись около памятника В.И. Ле-
нину. Подошел милиционер и,
не представившись и не изви-
нившись, довольно грубо по-
требовал документы. Наши
гости были в недоумении. Жен-
ская половина даже испуга-

лась. Ведь ничего противоза-
конного они не совершали. Уда-
лился страж порядка, тоже не
извинившись. Мы-то сами
привыкли к такому обраще-
нию и диву не даемся. К сожа-
лению!

Далее. Купили заокеанские
гости книгу на английском язы-
ке. Она для тех, кто хотел бы
поближе познакомиться с Бе-
ларусью, посмотреть наши
достопримечательности.
Выбрали Мирский замок и от-
правились в дорогу. Вернулись
несолоно хлебавши. А все по-
тому, что поехали во втор-
ник, а замок принимает посе-
тителей со среды. В этой кни-
ге ни слова не было о графике
его работы. Как приезжему че-
ловеку, тем более иностран-
цу, об этом узнать, непонят-
но. Добавлю, что в Минск
наши путешественники вер-
нулись голодные как волки.
Хоть в Мире они и обнаружили
кафе, но оно было закрыто на
спецобслуживание.

И еще: если честно, их шо-
кировали плюющие на землю и
сморкающиеся во все сторо-
ны белорусские мужчины. При-
чем часто прилично одетые и
при галстуке».

Тут якраз нічога дзіўнага
няма. У нас тыя, хто ў гальш
туку, самыя «выкшталцоныя».
Прычым плююцца нават з эк
ранаў тэлевізараў. І не разу
мею  абурэння  паводзінамі
міліцыянта. Ну, добра, заакі
янскія госці «не ў тэме». Ду
малі, што ў Еўропу прыехалі.
Але ж прымаючы бок павінен
быў  растлумачыць  гасцям,
што  паводзіць  сябе  трэба
вельмі асцярожна, бо могуць
прыняць за шпіёнаў.  І трэба
сказаць  дзякуй  таварышу
міліцыянеру, што не плюнуў,
матам не абклаў, дручком не
прайшоўся. Добры чалавек
патрапіўся, відаць. І, спадзяю
ся,  амерыканцам  гасцінна
растлумачылі,  што  такое
«спецабслугоўванне».

А ўвогуле, як казаў стар
шыня  калгаса  з  савецкага
анекдота  пра  заходніх  гас
цейжурналістаў  –  «няхай
сабе клявешчуць».

Алесь Канюціч
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РЭАЛЬНАЕ ШОЎ Невядомая
Беларусь

Стрэмкі
ДУМКІ З-ПАД ЛОПУХУ

Фотафакт

Пазнаёміўся  я  неяк  у
Польшчы з адным ксяндзом.
Набліжаўся ягоны 90гадовы
юбілей,  і я, каб зрабіць яму
штось прыемнае, вырашыў
намаляваць яго партрэт. Няг
ледзячы на ўзрост, чалавек
гэты  быў  рухавы  і  гаваркі.
Вось і размаўлялі на розныя
тэмы. Памятаю, ён абураўся,
што немцы ў 1933 годзе выб
ралі Гітлера. Контрагітацыя
была слабая – тлумачыў мой
суразмоўнік. “А можа, такая
была воля Божая?” – запытаў
ся я. “Gіupie pytanie!” (“Дур
ное  пытанне!”)  –  сярдзіта
абарваў мяне святы айцец.

А  мо  не  такое  й  дурное
гэта пытанне? Што залежыць
ад нас, а што ад лёсу, Вышэй
шай волі? Ды ніхто не адка
жа...

І вось ляжу я пад спякот
ным чэрвеньскім сонцам, і ў
галаву, накрытую лістом ло
пуху, лезуць розныя думкі –
дарэчныя і недарэчныя. Плы
вуць сабе, як аблокі ў небе, —
без мэты і без канца.

Чаму  мы  так  упэўнены,
што “на небе”, “на тым свеце”
ўсё будзе больш справядліва,
чым тут, на зямлі? Гаспадар
жа адзін і той самы? Скажуць,
усё  зло  ад  людзей  –  але  й
людзей яшчэ не было, а ўжо
гінула ўсё жывое ад ледавіка.
Мо й дыназаўры былі грэш
ныя?  Ото  ўзлаваўся  б  мой
ксёндз...

Але гэта тэма для дыскусіі
з якімнебудзь “пяцідзясятні
кам” ці “сведкам Еговы”. Яны
ўсё ўмеюць так хораша рас
тлумачыць  –  бяда  толькі,
вушы  вянуць,  бы  сарваны
ліст лопуху. Лепш думаць пра
іншае.

Некалі  ў  Вільні  бачыў
шчаслівую грамадку японцаў,
якія,  радасна  шчабечучы,
крочылі ўслед за сваім кіраў
ніком, які нёс, высока ўзняў
шы, драўляныя лічыльнікі.  І,
мабыць, тлумачыў, што гэта –
“раша кампутар”, бо ўсе над
та ж весяліліся.

І вось у тыя часы, калі былі
такія “кампутары”, віленскія
гарадскія ўлады мясціліся ў
трохпавярховым  будынку.
Цяпер жа, у эпоху інтэрнэту і
кампутарызацыі, яны пераб
раліся ў 20павярховы шкля
ны хмарачос. І працы ўсім ха
пае – хоць не стала ў Вільні
ані заводаў вялікіх, ані фаб
рык.

А  як  жа  не  мець  працы?
Уявіце – вы нанялі суседа ка
паць  яму  за  $100.  Але  пры
разліку выцягваеце з кішэні
$128 і кажаце яму: я адлічваю
падаходны падатак, працяг
ваеце яму сотню, а дваццаць
восем – назад у кішэню. Не
ведаю, што падумае пра вас
сусед. А я не ведаю, што ду
маць пра дзяржаву, якая на
лічвае з бюджэту, з кішэні, на
стаўніку  ці  дворніку  адну
суму, пасля частку яе ў выг
лядзе падатку вяртае назад. У
чым глыбокі сэнс гэтай бязг
луздай аперацыі? А каб пра
цу мелі тыя, з хмарачосу.

Калі  запаўняеш  візавую
анкету пры паездцы ў Бела
русь, трэба ўказваць дзень
народзінаў жонкі. Што, кон
сул  яе  віншаваць  будзе?  А
бязглуздае запаўненне папе
рак  на  самой  мяжы,  дзе  ты
перапісваеш звесткі з паш
парту, які й так скануе кампу
тар? Затое маюць працу дзве
асобы – адна выдае, другая з

суровым  выглядам  забірае
паперчыны. І куды яны потым
складаюцца?

Не, бюракратыя – гэта ба
лота, дрыгва. Не трэба пра іх
думаць пад летнім сонцам.

Лепей пра жанчын – вунь
адна  пайшла,  бачу  праз
дзірачку  ў  лопуху.  Бедная,
мабыць, таксама катуе сябе
ўсякімі дыетамі  і практыка
ваннямі – бо прырода надзя
ліла яе надзвычай пышнымі
формамі. Толькі раней было
такое “адзенне для поўных”,
цяпер жа кабеты не ўкрыва
юць, чым яны поўныя.

І  катуюць  сябе,  ой  кату
юць! Нядаўна ў нас на TV ру
шыла новае “рэальнае шоў”,
дзе таўстухі  і таўстуны пры
людна  змагаюцца  са  сваімі
кілаграмамі.  Адна  знаёмая
дапрактыкавалася  да  таго,
што з’явіліся праблемы з паз
ваночнікам. І дактары раяць
ляжаць. Нее, кажа, пайду да
канца! Хоць у вазку, абы худ
зейшая. Тэрор, тэрор...

А мне – розныя падабаюц
ца.  І худыя,  і круглыя. Абы –
не зануды!

Не будзьма суворасур’ёз
нымі.

Бо вось у Вільні нядаўна
нейкая сур’ёзназаклапоча
ная асоба расклеіла “пракла
мацыі” – стоп, маўляў, прапа
гандзе гомасексуалізму! Аба
ронім традыцыйную сям’ю і
хрысціянскую мараль!  І ця
пер аўтара шукае паліцыя,  і
“свецяць”  яму  тры  гады  за
“распальванне варожасці”.

А паляжаў бы вось так, пад
лістом лопуху, — і супакоіўся
б!

Алег Аблажэй

14 чэрвеня 140  гадоў
таму ў Рэчыцы прыйшоў на
свет  Мітрафан  ДоўнарЗа
польскі, які стане заснавальн
ікам беларускай нацыяналь
най  гістарыяграфіі,  напіша
шмат кніг, у тым ліку, брашу
ру “Асновы дзяржаўнасці Бе
ларусі”,  у  якой  упершыню
дасць прафесійнае гістарыч
нае абгрунтаванне права бе
ларускага  народу  на  ўлас
ную дзяржаўнасць. Гэтая пра
ца выйшла з друку на розных
мовах у 1919 годзе.

14 чэрвеня  1996  году
ўначы  міліцыянты  з  аховы
Аляксандра Лукашэнкі абст
ралялі машыну дэпутата Вяр
хоўнага Савету Віктара Ган
чара. У тым інцыдэнце была
цяжка параненая сакратарка
дэпутата. Але згаданае зла
чынства, як  і многія падоб
ныя, застаецца пакуль непа
караным.

16 чэрвеня  180  гадоў
таму  нарадзіўся  гісторык  і
фалькларыст Пятро Бяссонаў.
Бяссонаў сабраў і выдаў не
калькі кніг беларускіх народ
ных песень.

17 чэрвеня ў 1793 годзе
пачаўся Гродзенскі сойм. Ён
быў  надзвычайным  і  стаў
апошнім соймам Рэчы Паспа
літай. А склікалі гэты тагачас
ны беларускі парламент, каб
ён  зацвердзіў  другі  падзел
Рэчы Паспалітай паміж Расіяй
і  Прусіяй.  Фактычна  сойм
мусіў ухваліць далучэнне бе
ларускіх земляў да Расійскай
імперыі, што ён  і зрабіў, бо
спадзяваўся, аддаўшы Бела
русь  Расіі,  не  аддаць
Польшчу Прусіі. Аднак паз
ней,  пад  націскам  Прусіі,
сойм згадзіўся  і на анексію
польскіх земляў.

18 чэрвеня 50 гадоў таму
пакінуў гэты свет Вітольд Бя
лыніцкіБіруля, адзін з най
больш славутых беларускіх
мастакоў, майстар краявіду.
Усё жыццё БялыніцкіБіруля
прысвяціў жывапісанню Бе
ларусі. У Бялынічах і Магілё
ве дзейнічаюць музеі маста
ка.

19 чэрвеня 1924 году на
радзіўся Васіль Быкаў, напэў
на, самы вядомы ў свеце бе
ларускі літаратар.

У газетным кіёску.  Мінск.
Фота з архіву.
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Калі  шэрагі  беларускіх
спартоўцаў  папаўняюцца
“таннай працоўнай сілай” у
выглядзе Магамеда Нурудзі
нава, БатоМунко Ванкеева,
Хаважы  Хацыгава,  Вазгена
Сафар’янца і іншымі асобамі,
якія не патрабуюць ад федэ
рацыі вялікіх выдаткаў, то ў
астатніх відах спорту белару
сы губляюць найвыдатней
шых  атлетаў,  выхаванцаў
мясцовых школ і вучэльняў.

Славуты мінскі “СКА”, не
аднаразовы чэмпіён, пера
можца шматлікіх спаборніц
тваў  Савецкага  Саюзу  і
міжнародных  турніраў  па
гандболу, зараз знаходзіцца
ў  глыбокім  эканамічным
крызісе: спынілася аднаўлен
не спартовых базаў, іхняе бу
даўніцтва, рэгулярна затрым
ліваюцца грашовыя выплаты
гульцам і г.д. Гэтае становіш
ча  ў  беларускім  “ручным
мячы” вымушае спартоўцаў
прымаць радыкальныя меры
вырашэння праблемы. Сяр
гей Рутэнка і Андрэй Кліма
вец змянілі сваё грамадзян
ства на славенскае і нямец
кае адпаведна. Першы стаў
лепшым  снайперам  на
апошнім чэмпіянаце Еўропы,
пераможцам  гандбольнае
Лігі  чэмпіёнаў  у  складзе
іспанскага “С’юдад Рэала”, а
другі дапамагае зборнай Ня
меччыны граміць славутых і
наймацнейшых сапернікаў,
збіраючы ўсё новыя тытулы і
ўзнагароды. Як прызнаюцца
самі гандбалісты, за апошні
час з радзімы да іх не паступ
іла ніводнага ліста, то бок тэ
лефанавання.

Здрада  бацькаўшчыне,
страта пачуцця патрыятызму
і прага грошай? Не, гэта про
стае, зразумелае жаданне па
чувацца чалавекам, атрымлі
ваць падтрымку, быць запат
рабаваным.

Алена  Попчанка  і  Ганна
Шчэрба доўгі час выступалі
за  нацыянальную  зборную
Беларусі  па  плаванні  пад
кіраўніцтвам французскага
трэнераспецыяліста. Хаця і
зрэдку з’яўляліся на зборах
каманды перад спаборніцт
вамі ў беларускіх басейнах,
але  кожны  раз  здабывалі
ўзнагароды, займалі ганаро
выя месцы ў спісе сусветна
вядомых плыўцоў.

Парыж, французская ра
мантыка,  неблагія  грошы
вельмі прываблівалі дзяўчат.
Сёння яны ўжо маюць паш
парты грамадзянак Францыі,
змагаюцца пад трыкалорам
нашчадкаў Напалеона Бана
парта і ЖанЖака Русо.

“Вырыйце  ім  яму  і  хай
сабе плаваюць”, – заявіў неяк
пасля Аляксандр Лукашэнка.

Нават ва ўлюбёным прэзі
дэнтам біятлоне назіраецца

падобная сітуацыя. Бронзавы
прызёр алімпіяды Нагана98
Аляксей Айдараў летась стаў
пад жоўтаблакітны штандар
нашых суседзяў. Але хваля
вацца не прыходзіцца, вялікі
наплыў драчовых, валіўліных,
зубрылавых і  івановых быц
цам стабілізуе суадносіны сіл
паміж камандамі. Аднак пас
ля  японскіх  зімовых
Алімпійскіх гульняў у біятло
не больш медалёў не здабы
валася. Скарбонка папаўня
ецца  толькі  намаганнямі
фрыстайлістаў.

Улады РБ выдаткоўваюць
немалыя сродкі з дзяржаўна
га  бюджэту  на  будаўніцтва
лядовых палацаў, на аплату
працы заакіянскіх трэнераў,
Глена Хэнлана і Курта Фрэй
зера, а тым часам нашы ха
кеісты,  што  выступаюць  у
расійскай суперлізе, прыма
юць  грамадзянства  гэтай
краіны  дзеля  таго,  каб  не
лічыцца легіянерамі, на якіх
у кожным клубе існуе ўсталя
ваны  федэрацыяй  ліміт  на
колькасць.  Пакуль  гэта  не
з’яўляецца перашкодай для
ўдзелу беларусаў у матчах за

зборную каманду, але вядо
мы выпадак, калі гульцы су
седняй Украіны, лідэры дру
жыны, адмовіліся ад выступу
на  Чэмпіянаце  свету  2007
году ў Маскве пасля пастаў
ленага  кіраўніцтвам  клуба
ультыматума: беспрацоўны
стан або зарэзерваваная ва
кансія.

Такім чынам, цяжкую сіту
ацыю са “сцёкам” спартовых
кадраў з Беларусі можна вы
рашыць толькі адзіным шля
хам, агульным для ўсіх пра
фесіяў, — шляхам пераходу
да дэмакратычных, рынкавых
метадаў  размеркавання
сродкаў,  надання  большай
вольнасці  чыноўнікам  ад
спорту і ўвогуле пазбаўлення
дзяржаўных кіраўнікоў паса
даў у рознага кшталту федэ
рацыях (FIFA змагаецца з гэ
тымі праявамі вельмі жорст
ка, даходзячы і да адлучэння
камандаў  ад  міжнародных
спаборніцтваў). Прыклад Расіі
і Ўкраіны з’яўляецца яскра
вым  пацверджаннем  гэтае
тэзы.

У спорце шмат, калі не ўсё,
вырашаюць  грошы,  кішэні
заможных  фундатараў  по
ўняцца  “зялёнымі”  за  кошт
перамог і выдатных вынікаў,
дзякуючы добрай рэкламе і
продажу білетаў. Калі гэтага
няма,  прыходзіцца  шукаць
месца працаўладкавання за
мяжой, змяняючы грамадзян
ства. Замежны пашпарт на
дае трываласць, упэўненасць
і спакой, веданне і адчуванне
будучыні.

Адам Птушка
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